
 

 

  

 

 

 

 

  

 

 

 Tid: Fredag 30. September 2022 kl. 09.30 - 15.30 

  
Sted: Masnedøgade 20, 2100 København Ø 

  

 Deltagere:  Maria Reumert Gjerding, Sebastian Jonshøj, Birgitte 

Marcussen, Hans Jürgen Stehr, Jørgen Jørgensen, Knud Erik 
Hansen, Leo Jensen,  Michael Løvendal Kruse, Peter Esbjerg 

 
Afbud: Susanne Ogstrup;  Louise Holst Hemmingsen Villumsen 

 
Fra sekretariatet: Lars Midtiby, Mikkel Havelund, Luise Sanderhoff 
Østerlund,  Louise Puck, Emil Nielsen, Jens Anton Tingstrøm 

Klinken, Nina Larsen Saarnak (pkt 2), Bente Bækgaard (pkt. 5), 
Marie Føgh (pkt. 6,8), Rikke Lundsgaard 

(medarbejderrepræsentant, 2,3), Anette Eigaard (vikarierende 
medarbejderrepræsentant pkt. 3-10), Rikke Friis Højland (ref.)   
 

 
 

 

HB-møde 
Hovedbestyrelsen 

Danmarks Naturfredningsforening 



 

1  
 

09.30, 30 min 

 
1 - HB' egen tid  

HB's egen tid 

 

Forberedelse af efterårets REP - Punkt 2,3,4,5,6  

 

2  
 

10.00, 1 hr 

 
2 - Indstill ing t il REP om fortolkning af DN’s posit ioner om place ring af vindmøller på land og hav  

2 - Indstilling til REP om fortolkning af DN’s positioner 

om placering af vindmøller på land og hav 

HB skal beslutte indstilling til REP om fortolkning af DN's positioner om placering af 

vindmøller på land og hav 

 
 

Konklusion 

Efter krigen i Ukraine og den politiske aftale om VE-udbygning i juni er en markant VE-

udbygning på vej i Danmark på både land og hav. Sekretariatet oplever i den forbindelse 

stigende henvendelser og en del lokale konflikter ifm. afdelingernes sager om udbygning af 

vindmøller. Det skyldes bl.a., at der i visse afdelinger er forskellig opfattelse af DN’s politik og 

et manglende overblik over dem. Der er således et akut behov for at få lavet en præcisering af 

de eksisterende politikker. Sekretariatet har derfor skabt et overblik over DN’s positioner over 

de forgangne år mhp. at repræsentantskabet på REP-mødet kan beslutte en aktuel fortolkning 

af foreningens politikker for placering af vindmøller på land og på havet.  

 

HB besluttede at godkende at sætte punktet ”Fortolkning af DN’s positioner om placering af 

vindmøller på land og hav” til vedtagelse på næste Repræsentantskabsmøde, og de bakkede 

op om tidsplanen for processen frem mod repræsentantskabsmødet. Michael, Knud Erik, 

Jørgen, Hans Jürgen og Sebastian meldte sig til arbejdsgruppen.  

 

HB ønsker på sigt en bredere temadrøftelse i HB om VE, herunder energiproduktion og 

infrastruktur inkl. PTX mhp. at overveje, om der skal laves et større politikforløb på området. 

Dog med blik for, at der kun bør være gang i ét politikforløb ad gangen. 

 
01HXTCP63GLBP5LPQLK BEL2CSXO5CMV2CV_01HXTCP64WIG3V3ZW225CIZQYKY4DCMLOG 01HXTCP63GLBP5LPQLK BEL2CSXO5CMV2CV_01HXTCP6YF4NSXERVDDVE3GX3BCNSBPMN6 01HXTCP63GLBP5LPQLKBEL2CSXO5CMV2CV_01HXTCP674BA54ZMHOPREZ5DXJDEEWQEX2  



3  
 

11.00, 1 hr 

 
3 - Indstill ing t il REP vedr. Skovsgaard  

3 - Indstilling til REP vedr. Skovsgaard 

HB skal beslutte indstilling til REP vedr. Skovsgaard. Punktet er fortroligt 

 

Konklusion: 

 

Punktet var fortroligt og vil ikke blive refereret yderligere. 
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12.30, 20 min 

 
4 - Indstill ing t il REP vedr. børnemedlemsskab, he runde r vedtægtsændring.  

4 - Indstilling til REP vedr. børnemedlemsskab, 

herunder vedtægtsændring. 

 

HB skal beslutte indstilling til REP vedr. kontingent for børnemedlemsskab, herunder 
vedtægtsændring. 
 

 
Konklusion 
I DN’s nye strategi står, at der skal oprettes et nyt børnemedlemskab, der giver 

adgang til en række relevante fordele, og der skal etableres en ny attraktiv børneklub. 
Arbejdet med at udvikle en børneklub er godt i gang, og lanceringen er planlagt til 

foråret 2023. Ifølge DN’s vedtægter skal kontingenter godkendes af 
repræsentantskabet efter indstilling fra HB, hvorfor sekretariatet foreslår, at det 

indstilles til REP at godkende et prisspænd på børnemedlemsskabet på ml. 200-275 
kr., så der er mulighed for at teste og justere afhængigt af indhold, inflation og 
markedets reaktion. Derudover foreslås det, at det indstilles, at REP godkender 

muligheden for generelt at køre kampagne (nedsat pris eller med en hvervegave) på 
et børnemedlemsskab, f.eks. til nuværende medlemmer.  

Sekretariatet foreslår desuden en vedtægtsændring, idet alle medlemmer, herunder 

også børnemedlemmer, jf. § 3 kan indvælges i DN’s organisatoriske enheder. For at 

imødekomme eventuelle udfordringer med børn, der kan vælges ind, foreslår 

sekretariatet, at der indsættes en aldersgrænse i vedtægternes § 5 stk. 10: 

”Møderetten, stemmeretten og valgbarheden, som følger af § 3, stk. 2-3 og § 5, stk. 



1-9, gælder ikke for børn under 15 år.” 

 

HB godkendte indstillingen til REP om et prisspænd på børnemedlemskabet og 

muligheden for at køre kampagner og besluttede at stille vedtægtsændringsforslaget 

til REP. HB stillede dog spørgsmålstegn ved, om man rent juridisk må være formand i 

en lokalbestyrelse som 15-årig, eller om man skal være myndig. Sekretariatet 

svarede, at det stemmer overens med ungeparagrafferne og spejderne i øvrigt, hvor 

der står, at man kan være 15 år, men de tjekker op for en sikkerheds skyld.  

 

 

01HXTCP67SWUFRNJHK AVC2QWCISJQ7API2_01HXTCP6YNBAGDCCL52BFKVJ6ZGCRNMZSE  

5  
 

12.50, 30 min 

 
5 - Indstill ing t il REP vedr. nyt format og fo rm for REP-møder 

5 - Indstilling til REP vedr. nyt format og 

form for REP-møder 

 

HB skal beslutte indstilling til REP vedr. nyt format og form for REP-møder. 

 

 

Sekretariatet præsenterede en ny model for REP-møder, der betyder, at der bliver 

holdt et større grønt landsmøde i foråret og et mindre repræsentantskabsmøde i 

efteråret, hvilket bl.a. betyder, at flere bliver inviteret ind til at kvalificere 

beslutningerne forud for REPs beslutninger.  

 

HB havde følgende kommentarer: 

• Forslaget er spændende, fordi det giver mulighed for at mødes og udveksle 

synspunkter og ikke kun træffe beslutninger. 

• Det kan overvejes, om landsmødet organisatorisk ligger bedre i efteråret pga. 

budgetter etc. 

• Det bør overvejes, om hele den formelle af repræsentantskabsmødet bør 

lægges om søndagen, hvor der er risiko for at folk er trætte eller kørt hjem. 

Hvis der er behov for tidlig afklaring ift. REP i 2024, kan det evt. ske via skriftlig 

indstilling til repræsentantskabet uden om de fastsatte REP-møder. 

HB besluttede at indstille modellen til REP forsøgsvist i 2023, og at man i 2023 

forholder sig til, om det skal være en varig beslutning indtil andet besluttes. 
 
 

 

 

 

HXTCP6ZVUEOUZIQOIZAKWWR 

WW5TJJ_01HXTCP64M6ARDPRTAKZCLILXAFXKVENZH  
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13.20, 30 min 

 
6 - Budge t 2023 

6 - Budget 2023 
 

HB skal godkende budget til indstilling til REP. 

 

 

Konklusion 

HB blev præsenteret for et opdateret udkast til budget 2023 sammenlignet med sidste 

møde. Budgettet går stort set i nul med et lille overskud. Budgettet vokser 

sammenlignet med sidste år primært pga. fondsindtægter til 2023.  

 

Sekretariatet har været i kontakt med Niels Hilker, som havde fremsendt et 

budgetønske til HB på sidste møde. Det indstilles, at der laves en budgetnote om, at 

det bemærkes, at HB har en forventning om, at der vil være et større ressourcetræk 

til lokalpolitisk interessevaretagelse.  

 

HB viderebragte en kommentar fra DN Svendborg, som savner, at man på årsværk 

kan se, hvad der er prioriteret i budgettet. Sekretariatet svarede, at vi generelt ikke 

opgør årsværk i budgettet. Vi gør det tydeligt i AP, hvad der er den prioriterede 

indsats, og hvad man vil opnå, men ikke ned på årsværk. Det er ledelsens ansvar at 

sikre, at der afsættes de fornødne ressourcer. 

HB spurgte, om der er taget højde for inflation i budgettet, og sekretariatet svarede, 

at det er der i begrænset omfang. Fx er der ift. medlemsindtægter ikke lagt forhøjede 

indtægter ind. 

 

HB spurgte, hvorfor udlodningsmidler kun indgår under administration. Det er 

misvisende, da administrationsmidler så ser lavere ud, end de ellers ville være. Luise 

tjekker op. 

 

HB godkendte budgettet til indstilling til REP, men bad om at modtage det 

bagvedliggende regneark. Budgettet sendes i høring i morgen, og der gøres 

opmærksom på, at der som altid er kort høringsfrist.  

 

HB besluttede desuden at indstille en tidlig overskudsdisponering til 

repræsentantskabet, da sekretariatet forventer, at der vil være et overskud i 2022 

pga. uventede arvemidler. Således vil der kunne disponeres fra overskuddet, så snart 

et evt. overskud er kendt. Sekretariatet foreslår, at der afsættes yderligere 2 mio. kr. 

til børneindsatsen og 1 mio. kr. til ungeindsatsen fra overskuddet, da vi med vores 

delstrategier om børn og unge har høje ambitioner og mange udviklingsprojekter, 

men et meget begrænset budget i 2023. 

 



HB udtrykte desuden ønske om, at overskudsdisponeringen også går til at bistå 

lokalafdelinger med placering af vindmøller. Sekretariatet er enig i, at det er en meget 

vigtig opgave, der bliver givet høj prioritet. Sekretariatet ser nærmere på behovet for 

overskudsdisponering til VE- og klimaområdet frem mod forårets 

repræsentantskabsmøde, hvor der alt efter årsresultat er mulighed for yderligere 

overskudsdisponering. 

 

 _01HXTCP6YMZ7OEEBZZ7JB3YPJGBPL35TTW UKZDKB2SKJ7TK2JJI  
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14.05, 15 min 

 
7 - Gensid ige oriente ringer 

7 - Gensidige orienteringer 

HB og sekretariatet orienterer hinanden gensidigt om relevante sager. 

 

Direktøren orienterede om sekretariatets trivselsmåling. Trivselsmålingen 2022 er 

overordnet set meget opløftende læsning, der vidner om stort engagement, 

arbejdsglæde, stor indflydelse på arbejdet og et stærkt kollegaskab. Men der er også 

områder, der skal arbejdes med. Det gælder blandt andet omkring arbejdspres.   

 

HB noterede sig, at der er en svarprocent på 72, hvilket ikke er så højt, samt at 11 

personer har svaret, at de oplever negative reaktioner fra DN aktive.  

 

Direktøren orienterede desuden HB om, at lokalerne på Masnedøgade fra 1. januar til 

1. maj kommer under ombygning, og sekretariatet skal derfor flytte ud og primært 

arbejde hjemme. Lokalerne vil være lukket for mødeafholdelse i hele perioden. 

 

Han fortalte desuden, at det kommende folketingsvalg fylder meget på sekretariatet, 

men vi er godt forberedt. Bl.a. er der afholdt et møde for lokalafdelingerne om emner 

i sidste uge, hvor der var mange gode drøftelser.  

 

Leo Jensen fortalte, at han har været på Færøerne og var i kontakt med færøsks DN. 

De kæmper med at få en platform og vil gerne lære af os. Maria orienterede om vores 

arbejde med de nordiske grønne organisationer og at vi agter at inviterer færingerne 

med i den kreds. 
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14.20, 30 min 

 
8 - Kvartalsregnskab for ande t kvarta l i 2022  

8 - Kvartalsregnskab for andet kvartal i 2022 

HB skal godkende kvartalsregnskab for andet kvartal i 2022. 

 

 

Sekretariatet orienterede om, at vi forventer mange penge i arv – i omegnen af 10 

mio. mere end budget i 2022. DN’s værdipapirer har tabt 4 mio. kr. samlet set de 

første to kvartaler, men den nedadgående spiral er stilnet lidt af i tredje kvartal. Det 

er en blanding af aktier og obligationer investeret med stor etisk korrekthed. 

Webshoppen halter lidt bagud ift. budget. Det er blevet lidt bedre, og forventningsvis 

stiger salget via webshoppen i forbindelse med julegaveindkøbene.  

 

HB tog orienteringen til efterretning og godkendte kvartalsregnskabet. 

63XTYTR3UQKFFFYGGJYQN7Y2Y6O _01HXTCP6YCBQQM342TFVBZ5VQ2STXHPATF   
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14.50, 20 min 

 
9 - HB's Mødekalende r 2023  

9 - HB's Mødekalender 2023 
 

HB skal beslutte mødekalender for 2023. 

 

Konklusion: 

Pba. drøftelser på seneste HB-møde er der udarbejdet en ny mødekalender til 

godkendelse. HB godkendte mødeplanen med den ændring, at mødet onsdag d. 3. 

maj flyttes til fredag d. 28. april. Der sendes en ny kalender ud. 
 

 

 

R3C_01HXTCP62R O333FORG5JG36YIV5TDIECX4 01HXTCP6YPFBTRWHLE4NFZL3SUQ2SPMR3C_01HXTCP65LXQ7PXLYZWZG3HB2BK2KPMTB  
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15.10, 20 min 

 
10 - Evt. og evalue ring af mødet  

10 - Evt. og evaluering af mødet 
 

HB evaluerede mødet. Der blev givet udtryk for, at drøftelsen af Skovsgaard var en 
god kvalificerende debat, som afdækkede nye problematikker.  



 
HB besluttede en formulering til referatet af seneste HB-møde om GMO. Referatet er 

således godkendt og kan lægges på hjemmesiden. 
 
Styregruppen for arter.dk, Aage V Jensens fonde og 15. Juni Fonden vil gerne have 

DN mere på banen ift. at markedsføre siden arter.dk. De kan måske få en dialogbod 
på REP og tale med kommunikationsfolkene om at reklamere for hjemmesiden. 

Birgitte tager det op med Mads Peter. 
 
Michael orienterede om, at en række afdelinger omkring Køge Bugt står for et 

valgmøde med fokus på konsekvenserne af Lynetteholmen.  
 

 

Rullende arbejdsplan 

HB-møde onsdag den 2. november 

• Beslutte stemmeanbefaling til evt. ændringsforslag til Naturpolitikken. 
• Beslutte stemmeanbefaling til evt. ændringsforslag til budget 2023 

• Beslutte holdning til evt. dagsordensforslag til REP 
• Muligt tema: ikke afklaret 

REP-møde den 19.-20. november 
• Vedtage budget 2023 

• Vedtage DN’s naturpolitik 
• Vedtage nyt børnemedlemsskab herunder vedtægtsændringer 

• Beslutte model for fremtidige repræsentantskabsmøder 
• Suppleringsvalg til repræsentantskabet (3 vakante pladser) 

HB møde fredag den 2. december 

• TEMA: Strategien – helårsstatus 
• Evt. CCS 

 


